
A z i l y e n információs rendszer egyaránt nyújtson módot m a k r o s z i n t e n a 
stratégiai döntések előkészítéséhez szükséges alternatíva kidolgozására, m i k r o -
sz in ten ped ig megfelelő léptékben szolgáljon támj on tu l t a k t i k a i döntések k i 
alakításához. I l y e n területi információs rendszer, i l le tve adaptálható e lgondo
lás v a n , ame ly megfelelő továbbfejlesztéssel a szakágazatok leírására is a l 
kalmassá tehető. 

H i b a , ha n e m látjuk a fától az erdőt, de az is, h a az erdőtől n e m látjuk a 
fát. Ezért megfelelő léptékváltáson alapuló egységes és többléptékű informá
ciós rendszer re l k e l l gondoskodnunk arról, hogy egyszerre láthassuk az erdőt 
és a fát is. Közelebbről azokat a tényezőket és jellemzőket, ame lyek meghatá
rozzák a különböző ágazatok és ezek között az erdészet tekintetében is a közös 
célok eléréséhez szükséges hozandó intézkedéseket, f i gye l e mme l ar ra , hogy az 
erdő, az erdészet (ha n e m is egyes üzemek) a népgazdaság és társadalom érde
ke inek szempontjából a k k o r tölti be leghatékonyabban szerepkörét (funkció
ját), h a mindenütt o l y a n mértékben gondoskod ik a hármas funkciójáról, amin t 
azt az adott térségben élő emberek összességének érdekei megkívánják. A h h o z 
tehát, hogy a környezetvédelem értékelhető tevékenységet jelentsen, szükséges 
a do log egységes f o g a l m i és minősítő rendszerének kidolgozása a területre v o 
natkozó összehangolás és az azon alapuló együttműködés. ' 
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Gondolatok a burkolt gyökérzetű csemetetermelésről, 
az erdőművelési szakosztályülés után... 

Szaporítóanyag ellátásunk fontos népgazdasági követelmény, ame lynek f o n 
tossága a következő ötéves tervidőszakban jelentősen nő. E h h e z hasonló és t a r 
talmú megállapítások számos konferencián eredményeink ismertetésekor e lhang
zottak. Tény az, hogy az utóbbi években az ágazatban ugrásszerű a fejlődés, 
eredményeinkkel mégsem lehetünk elégedettek. 

A külföldi és haza i kutatómunka hasznosítására irányuló g y a k o r l a t i tevé
kenységünk, az ágazatnál is jelentkező munkaerőhiány m i a t t i kényszer és n e m 
utolsósorban az erdőgazdálkodásunk bővített újratermelésének alaptevékeny
ségét féltő s z a k m a i aggoda lom az, m e l y munkára serkent bennünket, i l l . utólag 
is hozzászólásra kényszerít. 

Egyesületünk egyik legaktívabb szakosztálya az erdőművelési szakosztály 
1975. III. 18-án azza l a nemes szándékkal hívta össze a szakosztály tagjai t és az 
ágazatban dolgozó szakembereket , hogy meghallgassák Rajla Ella f i n n erdő
mester beszámolóját és egymásközt megvitassák, átadják azokat a problémákat, 
tapasztalatokat , ame lyek elsősorban a papírcellás (paperpoot) csemetetermelés 
haza i vonalán előfordulnak. 

Kötelességem e lmondan i , hogy az ülésről legtöbb kolléga csalódottan távo
zott azért, mer t a g y a k o r l a t számára várt haza i tapasztalatok főleg negatív 
eredményekről szóltak és a f i n n kolléganő ta r ta lmas és hasznos előadása mel le t t 
n e m várt útibeszámolót kapot t a hallgatóság az egy ik felkért hozzászólótól. 

Idő hiányában többek között én sem t u d t a m e l m o n d a n i azokat a tapaszta la
tokat, amelyet a Tanulmányi Áll . Erdőgazdaság területén szereztünk, amelyet 
röviden most szeretnék pótolni. 

1973. februárjában végeztük az első vetéseket a tómalmi csemeterker tben 
(Erről és a vetés eredményeiről számolt be Szabó Gyuláné A Z ERDŐ 1974. 7. 
számában). A csemetéket fóliaház alat t neveltük, amelyből 7 hektárt erdősítet-



tünk június, július, augusztus hónapokban erdőtelepítésben, mélyforgatással elő
készített cseri ta lajon. A többi csemetét" társerdőgazdaságoknak, t sz-eknek érté
kesítettük. A kiültetés évében a csemeték magassági növekedése az erdősítés
b e n minimális vol t , a megmaradás 98—100%. A következő tenyészett évben 
1974 tavaszán a csemeték o l y a n erőteljes magassági növekedésnek indu l t ak , 
hogy v o l t a m i elérte a 40—45 cm-t is. A meglepő csak az vol t , hogy a vékony 
vezérhajtás oldalág nélkül tört fe l , a m e l y csak a nyár folyamán hozott o l d a l 
hajtást és vastagodott m e g 6—8 sőt 10 m m tővastagságra, a m i h ihe te t len erős 
csemetét eredményezett. A tőszomszédságában 2 éves iskolázott csemetével vég
zett erdősítés 1974 tavaszán magassági és vastagsági méretben is alat ta maradt , 
annak ellenére, hogy a csemete 2 évvel idősebb. 

A z erdősítés egyszer i kézi sor és kétszeri sorközi gépi ápolást kapot t az e l 
múlt évben. 

1974 tavaszán vetett papírcellás csemetétől július első hetében 13 hektár erdő
sítést végeztünk Fertőszentmiklós határában szintén cseri ta lajon. A z eredmény 
i t t is 98—100% megmaradás. A csemeték a kiültetés évében i t t sem növeked
tek. A 13 h a V4 részén az erdősítést megelőző napon B u v i n o l l a l permeteztünk, 
a m i egész évben gyommentességet biztosított a k i s csemetéknek. 



1975 tavaszán 50 hektár erdősítés alapanyagát saját felhasználásra és számos 
társerdőgazdaság és tsz megrendelésére 1 millió felet t i mennyiségben végeztünk 
vetést és neveljük a csemetét. 

A februári---rnárc. e le j i vetés célszerű, mer t a munkásainkat a külső tavasz i 
m u n k a előtt ezzel lekötjük és a június—júliusban ültetett csemete a műszaki 
átvételnél s ikeres erdősítési területünket növeli. 

Szántással előkészített ta la jba az E R T I ültetőgéppel ültettünk és a 1 8 0 X 9 0 — 
100 c m hálózat 5500—6000 db/ha csemetéje elegendő 100%-os megmaradáskor 
1 h a sikeres erdősítéshez. 

M i v e l a csemeték első évi növekedése minimális, az erdősítés előtt vegysze-
r e z n i k e l l , hogy az első évben gyommentességét biztosítsunk. A második évben 
már „kiugr ik" a csemete a gyomból. , 

A csemeték árát a .8-—10 ezer db hagyományos csemetével erdősített 1 h a 
s ikeres erdősítéshez k e l l viszonyítani. í gy az erdeifenyő ára 1000—1200 Ft/1000 
darab k e l l hogy legyen, a m e l y gazdaságos p i a c i termékké teszi a papírcellás 
csemetét, u g y a n a k k o r a felhasználó anyagköltségben n e m fordít többet 1 h a 
erdősítésre, n e m beszélve a pótlást n e m igénylő erdősítési szezon széthúzásáról, 
a m i a munkaerő szempontjából sem közömbös. 

A további csemetenevelést két gátló ok akadályozza: a papírcella időbeni 
biztosítása és a talajkeverék s te r i l vo l ta . E z utóbbi a tómalmi csemeteker tben 
részint megoldódott . 

Összefoglalva:. a papírcellás csemetenevelésünk és erdősítésünk edd ig i e red
ményei azt igazolják, hogy hazánkban a hagyományos csemeteneveléssel és er
dősítéssel szemben b izonyos területeken v a n jövő je a papírcellás csemetével 
történő erdősítésnek, ame lynek eredményeit edd ig 20 h a 1 és 2 éves s ikeres 
erdősítés és a je len legi 1,5 millió vetés bizonyít a Tanulmányi Erdőgazdaságban. 

D r . Juhász Miklós 
Megjegyzés 

Bár a c i k k név szer int n e m tesz említést rólam, mégis m a g a m r a k e l l érteni, 
mer t a szóban levő ülésen én t a r to t t am rövid beszámolót finnországi utamról. 

Sajnálom, h a felszólalásom kiábrándító vo l t . N e m ezt célozta, h a n e m a 
kérdés helyretételét. Közben a beszámoló A Z ERDŐ 1975. évi 5. számában is 
megjelent, így a nagyobb nyilvánosságnak is módja v a n azt m e g i s m e r n i . 

A papírcellás csemetetermeléssel kapcso la tban a szerző felemlít néhány p r o b 
lémát. Azokról én is szóltam, i l l e tve egy k ics i t többről. A c i k k összefoglalójában 
ez olvasható: „ H a z á n k b a n . . . b izonyos területeken v a n jövő je a papírcellás 
csemetével történő erdősítésnek," pontosan ezt m o n d t a m én is. Sőt azt i s h a n g 
súlyoztam, hogy a papírcellás csemetetermesztés kiváló eljárás, i l l e tve t e rme
lési rendszer, de csak akko r , h a a rendszer m i n d e n fázisát az előírt technológiá
nak megfelelően végezzük. 

Már most m i az a bizonyos terület, a m i t szerző záró sora iban említett. T u d j a 
ezt v a l a k i hazánkban? Hány hektár az, m i l y e n termőhellyel és m e n n y i csemete 
k e l l ahhoz évente. Hozzászólásom e kérdések körül mozgot t és n e m t u d o m miért 
kiábrándító ez az álláspont. 

Erdészeink szerencsére csak o l y a n technológiában hisznek, a m e l y n e k he lyes
ségéről meggyőződtek. Első lépés tehát a meggyőzés, amihez elég sok kísérlet 
szükséges. Csak azután lehet nagy v o l u m e n b e n e lkezdeni a csemete előállítását 
az új technológiával. 

Sajnálom azt is, hogy a c i k k írója „ . . . n e m várt útibeszámolót" kapot t tőlem. 
Én n e m m o n d h a t t a m mást, csak azt, ami t tapaszta l tam. 

D r . P a p p László 


